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В статье рассмотрен практически не изученный в историко-правовой литературе институт гражданского 
общества, как консультации помощников присяжных поверенных. Автором исследуются организационно-пра-
вовые основы функционирования консультации помощников присяжных поверенных в Московском округе и 
ее практическая консультативная деятельность в конце XIX — начале XX в. На основе статистических данных, 
представленных в отчетах консультации, рассматриваются ее численность, обращения в нее лиц по сословию, 
роду занятий и роду дел. Обосновывается значимость данного института гражданского общества для малои-
мущего и неимущего населения в рамках обеспечения материальной и территориальной доступности квали-
фицированной правовой помощи.
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The article considers the institution of civil society, which is practically unexplored in the historical and legal literature, as 
consultations of assistant attorneys. The author examines the organizational and legal foundations of the functioning of the 

consultation of assistant attorneys in the Moscow district and its practical advisory activities in the late XIX — early XX century. 

On the basis of the statistical data presented in the reports of the consultation, its number, appeals to it of persons by class, 

occupation and type of aff airs are considered. The author substantiates the importance of this institution of civil society for the 

poor and indigent population within the framework of ensuring the material and territorial accessibility of qualifi ed legal 

assistance.
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